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Dansk Nova Scotia Duck Tolling Retriever Klub

Første DM i agility
Læs om Charlottes første oplevelse med et Danmarksmesterskab i agility med sin Toller Lyra.
Mesterskabet stod på d. 5. september 2020.

Verdenspræmie og et 
stort skridt for klubben
Klubben kan fejre et kæmpe skridt indenfor tollerjagtprøver, da vi nu endelig har fået gang i uddannelsen 
af egne dommere til vores prøver.

Er din toller bange 
for fyrværkeri?
Bare rolig! Hvis din toller har angst for fyrværkeri, så er der håb forude, men start i god tid. 
Se hvordan på side 22

Efterår/vinter



I skrivende stund er septembers himmel meget blå, indimellem 
regnbygerne. Sommeren er slut og efteråret banker på derude.
Mange aktiviteter har i denne sæson ligget i dvale grundet landets 
og hele verdens Coronasituation.
Umiddelbart efter årets første klubaktivitet, udstilling og gener-
alforsamling i Vonge i februar, meddelte Mette Frederiksen, at 
Danmark lukker ned for en stund. Vi gik vist alle og tænkte at det 
nok bare var hen over foråret så ville der komme gang i alle aktivi-
teterne igen, men nej det blev en længere varende nedlukning af 
landet på mange fronter. Vi har alle været og er fortsat udfordret i 
forhold til Corona og kommer til at være det længe endnu. Jeg vil
her lige henvise til DKK bladet HUNDEN 7/8 2020, hvor Jørgen 
Hindse skriver i sin leder om definition på samfundssind.
” Jeg vil slutte med at bede dig udvise samfundssind uanset din 
definition af ordet, og hvilken betydning det har for dig. Vi har alle 
rettigheder, men vi har også et ansvar og pligter 
overfor hinanden.” 
Ja, hvad er samfundssind set med tollerklubbens bestyrelses øjne?
Klubben har over året afviklet to aktiviteter som på trods af Corona 

har formået at lægge prøver under pligtig hensyntagen til alle 
foreskrevne Coronaregler om afstand, små grupper og masser af 
håndsprit.

Årets hund 2020
Årets hund 2020 bliver ikke kåret i år. Kåringerne er ellers et 
tilløbsstykke, når de uddeles på årets første udstilling i februar 
måned i det efterfølgende år; i år har alt for mange aktiviteter ikke 
har kunnet afholdes på grund af corona restriktionerne og hen-
synet til medlemmernes sikkerhed. Det er selvfølgelig ærgerligt for 
Jagt og Spor, som virkelig har lagt sig i selen og er lykkedes med at 
afholde prøver på trods af – og i respekt for – corona situationen; 
ligesom det heller ikke her kan det udelukkes, at medlemmer har 
holdt sig tilbage fra at deltage af frygt eller nervøsitet for smitte. 
Så bestyrelsen har besluttet, at det er mest fair ikke at kåre Årets 
hund 2020, og i stedet satse på at gøre noget ekstraordinært i 
2021. Denne beslutning ligger fint i tråd med DKK ́s beslutning om 
ikke at kåre Årets hunde 2020, det er netop meldt ud på mail fra 
DKK.
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Det bliver bedre igen 
– i bedste coronastil.



Måden bestyrelsens beslutning er kommunikeret på, kan man 
sige meget om og sidste ord er ikke faldet i den forbindelse, men 
beslutningen står vi ved. Det er ikke uden store udfordringer at være 
en bestyrelse, der er spredt rundt i hele landet. En ny bestyrelse, der 
har været afskåret fra at mødes fysisk, har forsøgt sig med at tage de 
digitale medier i brug for at kompensere for afstanden; men i kender 
det sikkert – også teknik giver udfordringer.

Et stort punkt er hjemmesiden, som har været og er MEGET 
udskældt. Der sidder mange derude som har meninger om dette 
og hint. I skal blot vide at det IKKE er uvilje eller ”vi ikke hører jer”. 
Tingene tager imidlertid bare tid at udføre, og de rigtige ting skal 
besluttes og udføres i den rigtige rækkefølge. Et lille hjertesuk er at 
anmeldelse af kritik gøres meget konkret – det gør det lidt nemmere 
at forholde sig til og at gennemføre. Det bliver bedre igen – i bedste 
coronastil. 

Der står atter en generalforsamling for døren – i starten af marts 
måned. Så atter vil jeg bede jer tænke over om det er dig, der skal 

ind i bestyrelsen. Vi har to bestyrelsesmedlemmer på valg denne 
gang. Lars Møller og Marianne Kolind, henholdsvis næstformand og 
formand. Førstnævnte stiller ikke op igen, som nævnt i tidligere blad.

Udvalgsmøde
Som noget nyt - eller noget gammelt, der blev genoplivet - afholdte vi 
i februar måned efter generalforsamlingen i Vonge, et lille udvalg-
smøde, hvor de forskellige udvalg havde mulighed for at mødes og 
drøfte hver deres fokus punkter, udfordringer og ønsker til bestyr-
elsen. Det vil bestyrelsen gerne byde op til igen i 2021, ved at invitere 
alle udvalg til en snak om hvad, hvor, hvornår hvem og hvordan...
Vi kunne tage et emne op og få en ekstern coach til at komme med 
nogle input på sådan en dag, eller måske udvalgene bare gerne vil 
have dagen til at udveksle gode/ mindre gode erfaringer. 

Giv gerne jeres mening til kende til formand@tollerklubben.dk

Marianne Kolind
Formand, Tollerklubben
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Det bliver bedre igen 
– i bedste coronastil. Billede af: 

stephen-ellis-nw922fuPb08-unsplash

Septembers himmel er så blå,
dens skyer lyser hvide,

og lydt vi hører lærken slå
som før ved forårstide.

Den unge rug af mulden gror
med grønne lyse klinger,

med storken længst af lande fór
med sol på sine vinger
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Da situationen omkring coronavirus/COVID-19 
hele tiden udvikler sig, anbefaler vi at man følger 

sundhedsstyrelsen og regeringens anbefalinger og vedtaget 
lovgivninget for at beskytte sig selv og andre. 

Følg rådene om håndvask og håndsprit. 
Vis hensyn og begrænse fysisk kontakt og sociale aktiviteter.
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Klubbens Udvalg

LP udvalget
Michella Witt, Grete Munch, Sanne Laursen
lpu@tollerklubben.dk

Jagtudvalget
Lis Kudsk, Dorthe Vedel, 
Grete Munch og Marianne Kolind
Ju@tollerklubben.dk

Udstillingsudvalget
Lars Møller, Sanne Laursen
Uu@tollerklubben.dk

Sporudvalget
Inger Mulbjerg, Lotte Tarp, Annette 
Schwartz Hansen, Sanne Laursen, 
Grete Munch/ Marianne Kolind
Spor@tollerklubben.dk

Hvalpeanviser
Ea Holmquist Jakobsen
Hvalpe@tollerklubben.dk

Sundheds- og Adfærdsudvalget
Anette Hadenfeldt, Anina Steentoft, 
Annette Stentsøe, Charlotte Themsen
Sund@tollerklubben.dk

Formand
Marianne Kolind
Tyttebærvej 13
9560 Hadsund
20630829
marianne@tollerklubben.dk

Næstformand
Lars Møller
Fløjstrupvej 34
7100 Vejle
75674444/30353479
lars@tollerklubben.dk

Sekretær
Sanne Laursen
Miljøvænget 5
4840 Nørre Alslev
25480539
sanne@tollerklubben.dk

Kasserer
Johnny Selvig
Hjortevænget 43
3450 Allerød
40304556
johnny@tollerklubben.dk

Medlem
Grete Munch
Mariendalvej 10, Hersom
9500 Hobro
53252655
-

Klubbens Redaktører

Web-redaktør
Sanne Laursen
e-mail: web@tollerklubben.dk

Tollerbladets Redaktør
Gigi Danaica
e-mail: gigidanica@gmail.com

Annoncer

Priser for annoncer i Tollerbladet er gældende fra 
d. 01. 01. 2020
(Alle priser er opgivet i danske kr. og med forbehold for trykfejl. )
Priser angives for samlet betaling for annoncering i 
Tollerbladets 4 årlige udgivelser.

Betaling og annoncering i enkeltnumre af 
Tollerbladet er angivet i parentes.

Annoncer på Bagsiden
- kun helside
Annoncer på For- og Bagsidens indersider
- kun helsider
Øvrige annoncer inde i bladet
Helsider
Halvsider
Kvartsider

8.000,00/(2.500,00)

5.000,00/(1.500,00)

3.000,00/(1.000,00)
1.500,00/(ikke mulig)

750,00/(ikke mulig)

Vi vil hellere have et spørgsmål for meget end for lidt. Skriv til os 
direkte eller på bestyrelsen@tollerklubben.dk.

Har du spørgsmål til nogen i 
bestyrelsen eller udvalget?

Suppleant
Charlotte Lindegaard Themsen: 
Sneserevej 21, Baarse
4720 Præstø
51923210
-

Suppleant
Kim Lybech
Skovvænget 18
9550 Assens
22987270
kim@tollerklubben.dk

Bestyrelsen
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For dem der nu ikke lige ved hvad Egholm er, så er det en ø i 
Limfjorden ud for Aalborg. Øen er ikke ret stor og det tager 3 min. At 
sejle fra Aalborg over til øen. Der bor ca. 50 personer på øens 6 km2.
Hvad var så årsagen til, at vi valgte at bruge en søndag på at trave øen 
rundt.

Egholm havde ca. 1 august fået en ny beboer ”Pil Tusindtunge” en 
meget bestemt troldkvinde, der havde bosat sig på øens gamle tingsted, 
der er beliggende midt på øen. Troldkvinden havde sendt besked ud 
til vores hunde, at de skulle få os til at aflægge hende et besøg. Det er 
sådan, at troldkvin-den fra sin placering midt på øen hver dag modtager 
besøg af en række mennesker, der forelægger problemerne for 
troldkvinden, og når menneskene så er taget tilbage til fastlandet og når 
natten fal-der på, så indkalder ”Pil Tusindtunge” skovens dyr for at finde 
ud af, hvad der skal gøres for at hjælpe den spørgende.

”Pil Tusindtunge” er en stor trætrold skabt af kunstneren Thomas Dam-
bo, der 12 andre steder i Dan-mark har lavet lignende trolde.
En ting mere, der gjorde at vi tog til Egholm var, at et af Tollnords nye 
medlemmer Torben Lund bor sammen med sin Toller på Damgaard 
inde midt på øen.

På forhånd havde vi aftalt, at vi skulle gå Egholm rundt, hvilket betød, 
at vi skulle gå på digerne hele vejen rundt om øen, hvilket også gav 
hundene mulighed for at opholde sig i Limfjorden medens vi andre 
gik på land, men da vi trådte i land fra færgen, stod Torben Lund på 
kajen og ventede på os, og Torben overtog som sådan styringen og 
fortalte os, at hvis vi gik ca. 3,5 km ind til midten af øen og så fandt frem 
til Dam-gaard, så havde han lavet en stue til krigsveteraner og her var 
der kaffe på kanden, så vi hankede op i vores pakkenelliker og vores 
hunde og så gik vi sammen med alle de andre turister, der havde valgt 
at besøge Egholm denne søndag i det gode vejr ind mod midten af øen. 
Færgeoverfarten var gratis, så derfor var der ekstra mange mennesker 
med færgen.

Nu var vi ikke det store selskab 6 mennesker og 8 hunde, men de 8 
røde hunde var i sig selv nok til at skabe nysgerrighed hos de øvrige 
besøgende på øen. Efter en lille times travetur var vi fremme ved 
Torbens gård, hvor kaffen var klar til os. 
Efter kaffen og en masse snak spurgte vi Torben, hvor vi kunne finde ”Pil 
Tusindtunge” henne og hun sad næsten i Torbens baghave. Vi begav os 
afsted med strenge ordre til, at når vi skulle tilbage til fær-gen, så skulle 
vi komme tilbage til Torben, så skulle han nok vise os vej, han ville 
sikkert ikke risikere, at vi blev ved med at gå rundt på øen fordi vi ikke 
kunne finde færgelejet.

”Pil Tusindtunge”, der er lavet af affaldstræ havde gemt sig godt inde i 
skoven, og mange gik/kørte forbi uden at opdage hende. Vi fandt hende 
imidlertid – hun havde jo tilkaldt hundene - og gik ind og hilste på. 
Efter ca. 1 times ophold hos Pil og en masse snak med andre turister 
samt manden, der på Egholm havde stået for at få Pil til øen gik turen 
tilbage til Torben, der anviste os ruten over markerne og ned til færgen, 
hvor Torben i øvrigt dukkede op og sagde ”farvel” til os.

Tak til alle deltagerne for godt selskab og til Torben for hans gæstfrihed.
Jørn Johansen
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Billeder af: Jørn Johansen
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Sådan indtog 
Tollnord Egholm

Om Egholm

Øen Egholm dækker i dag 605 hektar, hvoraf langt størstedelen er opdyrket som ager-
land, men også naturtyper som strandenge, udyrkede arealer og skove udgør en væsentlig 
del af den storslåede natur, der findes på Egholm. Et helt unikt plante- og fugleliv knytter 
sig til disse områder. På Egholm bor der i dag ca. 50 mennesker. 
Tidligere arbejdede de fleste ved landbruget, men i dag er mange pendlere. Egholm er 
forbundet med Aalborg via en færgeforbindelse med en overfartstid på ca. 5 minutter. 
Hvert år gæstes øen af op mod 100.000 borgere og turister i Aalborg Kommune.  
Kilde: https://www.aalborg.dk/oplevelser/natur-og-parker/skove-og-natur/naturomraader/egholm



I foråret søgte jeg på google efter ”højskole og hund” og med det 
samme dukkede Vrå-højskole op. Nysgerrig læste jeg om deres 
sommerkurser til hunde og blev bidt af tanken om at tage med Bowie, 
vores 4 årige Toller, på højskole. Min mand Claus var med på ideen og 
vi bookede plads. Vi var ret bekymrede for, hvordan det nu skulle gå, 
når mange hunde, som ikke kender hinanden på forhånd, skulle mødes 
og tilbringe en uge sammen. Det viste sig dog, at vores bekymringer slet 
ikke var nødvendige.     

Lørdag, den 25.juli 2020 ankom vi efter en lang biltur til højskolen. Vi 
blev glad modtaget af forstanderinden Pia, som sad og hyggede med 
andre kursister i den flotte 4-længede gårds gårdsplads. Hun viste os 
vej til skolens parkeringsplads og gav os nøgler til vores værelse, et dob-
beltværelse på 1.sal med et hundetæppe til Bowie. Grundet Cowie-19 
var der opstillet håndsprit alle vegne og vi skulle huske at spritte 

hænder jævnligt og holde afstand til hinanden. Der var også vandskåle 
til hundene alle vegne og det var fælles ansvar, at fylde op med rent 
vand undervejs. Efter vi havde pakket ud og Bowie havde godkendt sin 
nye ”bolig” gik vi over til haven bag hovedbygningen, hvor vi mødte de 
andre 24 hunde og deres ejer. 
Forstanderparret Pia og Søren, samt de to hundeinstruktører Bettina 
og Susanne fra Dyreterapi, hilste alle deltager velkommen og kom med 
praktisk info, både med forholdsregler ift. Cowie-19 og hvordan vi skal 
forholde os, når så mange hunde er samlet på et sted. Nu blev alle 
hundene sluppet fri og de hilste nysgerrigt på hinanden og løb glad 
rundt om hinanden og os mennesker. Hierarkierne skulle lige sættes 
på plads og hurtigt fandt vi ud af, at Bowie ikke kunne lide Milo, en sød 
puddel. Den mindede ham nok for meget om en hund i nabolaget, som 
han ikke er venner med. Instruktøren og vi blev enige om, at vi skulle 
holde øje med Bowie og Milo og prøve at holde afstand mellem de to. 
Resten af flokken var der ingen problemer med.
Bettinas mand Lars gik hver dag rundt og tog mange rigtig gode billeder, 
som blev lagt på en lukket facebook gruppe, til glæde for os alle. 
Det viste sig, at der også var en anden Toller med. Lille Smilla på 
10.måneder. Vi kom hurtigt i snak med Smillas ejer Annette (se foto) og 
de to Toller blev hurtig gode venner og fik mange gode oplevelser sam-
men. Der var herudover mange forskellige hunderacer repræsenteret, 
Toypuddel, Australian Cobber Dog, Sheltie, Tervueren(belgisk hyrde-
hund), Border Collie, Samojede, Golder Retriever, Langhåret miniature 
gravhund, Dansk/svensk gårdhund, Engelsk Cocker, Gammel Dansk 
Hønsehund, og en blandingshund (3/4 Shih tzu og ¼ bomuldshund 
samt en blanding af Labrador og Toller.8

Billeder af: Hundehold uge 31

Med hunden
på højskole

Billede: Ankomst til højskolen

Af Gesa Jürgensen



Efter at hundene havde løbet sig trætte, blev de parkeret på værels-
erne, mens vi mennesker fik dejlig varm aftensmad. I spisesalen måtte 
hundene ikke være med. Selv Terkel, højskolens hund som ellers løb frit 
rundt over det hele på matriklen, måtte ikke komme ind der. Han stod 
dog tit lige ved indgangen og observerede, hvad der nu foregik. 

Maden på Vrå højskole er for det meste økologisk, meget varieret, 
rigelig og super lækkert! Der er flere kokke ansat og maden blev altid 
præsenteret, inden den blev sat på bordene.
Samtidigt med os var der også et malerhold. Dem besøgte jeg løbende 
for at følge lidt med på sidelinjen, hvordan deres værker tog form. Jeg 
maler også selv og jeg fik der en del fifs og inspiration til egne værker 
med mig.

Om aften gik vi hundefolk med Søren (som er gift med Pia), en tur rundt 
i byen. Senere, til aftenhygge i den store stue, måtte hundene godt være 
med. I snor eller frit afhængig af situationen og hvordan de opførte sig. 
Det gik så fint alt sammen og snart kunne vi alle hundenes navne, det 
kneb dog lidt med at huske ejernes navne. Der var flere deltagere, som 
tidligere havde været på hundehøjskole og kunne fortælle os hvordan 
det hele foregår og kom med historier fra tidligere hold. Endeligt gik vi 
en aftentur med Bowie, inden vi lagde os til at sove efter en lang dag. 
Bowie kravlede under sengen og faldt hurtigt i sovn.
Vækkeuret ringede tidligt, for Pia havde inviteret på svømmetur i Vester-
havet sammen med hundene. Vi var 4 mennesker og 3 hunde 

den første morgen som drog af sted med den lille 
højskolebus. Efter at en sød video fra badeturen blev lagt på den 
interne fb-side, kom der flere og flere med for dag til dag, og den store 
højskolebus måtte tages i brug. Da vi kom tilbage til højskolen var der 
dejlig morgenmad. Hver dag var der efter morgenmaden ca. en halv 
times morgensamling, med sang og korte indlæg om forskellige emner. 
Kl. 10 var der foredrag ved Bettina om hundens adfærd og indlæring. 
Herefter var der frokost og fri leg indtil kl. 14. hvor der var træning i 
lydighed og agility. Man kunne enten deltage i de planlagte aktiviteter 
eller selv træne med sin hund, hvis man fortrak dette. De to hundein-
struktører kom med gode tips og gav feedback på den enkeltes træning. 
Mange nye øvelser blev afprøvet og både hundene og ejere blev trætte. 
Dagen blev sluttet af med aftensmad, hundeluftning og sangaften med 
sange fra højskolesangbogen. 

Mandag efter morgenmad m.v. var det tid til træning igen. Om efter-
middagen var der foredrag ved dyrlæge Rene Søndergaard, som har 
specialiseret sig i ernæring. Det var meget interessant, ikke mindst at 
høre hvordan der er sammenhæng mellem maven og hjernen. Vi fik 
svar på mange spørgsmål, bl.a. hvordan man kan se, om hundemaden 
har den rigtige sammensætning af kulhydrater, protein og fedt. 
Vi fik også at vide, at æg, banan og jordskokker er godt for hunde. 
Bowie bryder sig dog slet ikke om banan. Softis (dog ikke lavet af 
mælkepulver) må hundene også gerne få engang imellem. Det har 
Bowie ikke prøvet endnu. Endelig fik vi at vide, at kallun nærmest er et 
mirakelmiddel til at holde hundenes mave i god balance. 
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Billeder af: Bowie og Tove i fuldt firspring

Billeder af: Annette og Smilla til undervisning
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Om aftenen holdt Søren et meget interessant foredrag om Genforenin-
gen for 100 år siden. Jeg kommer oprindeligt fra Flensborg og derfor var 
emnet ekstra interessant for mig. Grundet Corona var højskolens fejring 
af genforeningen udsat til et senere tidspunkt. Vi sang et par meget 
smukke sange fra/om denne tid, som var nye for mig. Foredraget blev 
rundet af med et lille ”Sønderjysk kagebord” med Rugbrødslagkage og 
citronsmåkager, så lækkert.

Morgenbadeturene gik til Løkken strand, hvor havet artede sig meget 
forskelligt fra dag til dag, lige fra roligt vand til kæmpe bølger. Torsdag 
måtte badeturen aflyses grundet varslet vindstyrke på 12. Dog tog vi den 
dag på fælles udflugt, som jeg beskriver nærmere senere.

Tirsdagen fortsatte med praktisk træning og en skovtur om eftermid-
dagen. Den sprang vi dog over, for selv at køre til Skagen, hvor vi tog 
med Sandormen ud til Grenen, hvor Bowie nød at komme i vandet, 
dog i snor. Efter aftensmad tog malerholdet på tur til Glocal Art i 
Dronninglund om afrikansk kunst og brugskunst. Hundefolket var 
velkommen til at deltage, dog uden hund og det benyttede jeg mig af. Vi 
tog af sted med bus og efter en times køretur ankom vi. Jeg tror, at alle 

købte noget, for at støtte kvinderne i afrika. (www.afro-art.dk). Onsdag 
formiddag blev der flittigt trænet igen, for torsdag aften skulle der være 
opvisning af hundetriks og agility, hvor malerfolkene også var inviteret. 

Om eftermiddagen fortalte Anne, en dyrlæge fra Hjørring Dyrehospital, 
om førstehjælp til hunde. Vi hørte bl.a. om slangebid og om fremmed-
legemer som hunden har spist  og til sidst var der praktisk træning i at 
anlægge en forbinding på poten. Torsdag var der heldagsudflugt, først 
til Rubjerg Knude Fyr, som i efteråret 2019 blev flyttet 70 meter ind i 
landet, for at redde det fra nedstyrtning. Frokosten blev indtaget i Pia´s 
og Sørens sommerhus ved Nørlev Strand, hvor vi i den kraftige blæst 
kunne finde nogenlunde læ for vinden, til både hunde og menne-
sker. Skolens køkkenhold havde gjort dejlige stjerneskud klar til os på 
forhånd.

Efter frokost travede vi 3-4 km i klitområdet til Tornby Strand, hvor 
Søren gav is til alle, lige meget hvor stor. Betingelsen var blot, at man 
også skulle spise den helt op. Nogle hunde fik smagt på lidt soft is.

Oprindeligt var der efter frokost planlagt vandretur langs stranden fra 
Nørlev Strand til Tornby, dog var sandfygningen alt for stærk for både 
hundene og os, derfor blev det til en smuk travetur i inde i klitområdet 
i stedet for. De som ikke kunne klare turen i klitterne kunne køre med i 
bussen og gå os andre lidt i møde. 
Efter turen var folk trætte, dog havde Claus og Martin overskud til at 
organisere en lille bordtennisturnering. I gymnastiksalen var maler-
folkene ved at gøre klar til deres fernisering og lille Elvis (en hund fra én 
fra malerholdet) blev boldhund. 

Efter en dejlig og festlig afslutningsmiddag var der opvisning af hundet-
ricks og to omgange agility (for begyndere og for øvede). Det var sjovt 
at se hvor dygtige mange af hundene var. Herefter holdt malerne fern-
isering med et glas hvidvin. Aftenen blev sluttet af med fællessang, med 
højskolesangbøgerne som netop havde overstået deres karantænetid. 
Der blev serveret lækre petit fours og ostebord til godnatmad. Man 
skulle jo nødig gå sulten i seng.

Fredag kunne vi heldigvis endnu en gang starte dagen med morgenbad-
ning. Efter morgenmad var det tid til afrejse og det var meget vemodigt, 
for vi havde fået mange nye hundevenner og nye kontakter. Flere havde 
allerede skrevet sig op til næste års hundekursus. 
For os kunne det sagtens blive en ny tradition, og vi kan varmt anbefale 
at tage på højskolen med sin hund.

Tilføjelse fra Annette Roed 
Smilla og jeg deltog også på hundekurset i uge 31 på Vrå Højskole. 
Smilla er en tollerhvalp på 10 måneder, og hun er nok nogenlunde, 
som man kender racen. Aktiv, letafledelig og lidt for tilbøjelig til at tage 
alle indtryk ufiltreret ind med det resultat, at hun har et lidt “nervøst” 
temperament. Så vores samarbejde handler om at hjælpe Smilla med 
at finde ro, også i større forsamlinger af hunde og mennesker – og at 
styrke vores kontakt for netop at give hende denne ro og sikkerhed. 
Derudover har jeg selv flere gange været på højskole og synes, at 
højskolelivet er spændende og givende, så for mig var kombinationen 
af højskole – og højskole med hund – helt perfekt. Og det viste sig 
heldigvis, at opholdet i høj grad levede op til mine forventninger på 
Smillas – og mine egne vegne. Det var både sjovt og interessant, at man 
i et møde med nye mennesker mødtes om noget helt andet end det, 
man plejer. 

Billede: Gesa og Bowie træner agility

Billede: Vandhunden Bowie
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Vi mødtes nemlig om vores hunde – interessen for deres ve og vel, 
hvordan vi hver især arbejder med hundene, og hvad vi havde brug for 
hjælp til at komme videre med. Vi lærte meget af instruktørerne Bettina 
og Susanne, men vi lærte også en masse af at tale med hinanden. Det var 
meget givende. Og så var det særligt sjovt at opleve, at de to tollere, Bow-
ie og Smilla, søgte hinanden og var sammen på en ukompliceret måde 
for begge parter. Det var, som om de automatisk genkendte hinanden, og 
vores instruktør, Bettina, fortalte, at hun ofte oplever, at hunde af samme 
race søger hinanden på samme måde. 

DR P4-Nordjylland ønskede at lave et interview med nogle af os deltagere 
på hundekurset. Pia spurgte, om jeg ville deltage og sige lidt om, hvad 
Smilla og jeg fik ud af at deltage som førstegangsdeltagere og jeg som ejer 
af en ung hund. Samtidig blev også en anden højskoledeltager, Shuli An-
dersen, interviewet. Shuli er i modsætning til mig ejer af en voksen hund, 
Chuckles, der er en sheltie, og hun har været med på hundekurset i 10 år. 
Det var sjovt at være med, og mens vi, sammen med hundene, opholdt os 
i et mindre rum på højskolen, lyttede resten af deltagerne i hundekurset 
med i foredragssalen. 

En af dagene i højskoleugen blev vi instrueret i, hvordan vi kan yde 
førstehjælp og forbinde vores hunde, hvis de skulle være kommet til 
skade. Vi fik mulighed for at afprøve at forbinde vores hundes poter på 
kurset.  Vi fik også en “førstehjælpspakke” til hund med hjem bestående 
af et absorberende bind og et bind, der kan lægges udenover for at 
holde forbindingen på plads. Derudover fik vi en praktisk førstehjælpsin-
struktion med en køleskabsmagnet indbygget. Så kan man altid finde 
den, også hvis man står i en akut situation. Det var meget spændende og 
givende, for det er trygt at vide, at man som ejer ved, hvordan man bedst 
kan hjælpe, hvis hunden har brug for det. 

På græsplænerne ved højskolen havde instruktørerne opstillet en 
spændende agilitybane og lagt en masse redskaber ud til træning med 
hundene i forskellige discipliner. Det gav mulighed for, at Smilla kunne 
afprøve agility, og det var en stor succes for hende. Så det var også med til 
at give mig ideer til, hvordan vi træner videre, og heri vil agility helt sikkert 
komme til at indgå som en god aktivitet for Smilla til både fysisk og mental 
træning, sådan at alt det positive, hun kan, bliver trænet på en god måde.  
Smilla lærte således meget af opholdet. Hun blev også bedre til at være 
rolig i forsamlinger med mange hunde og mennesker og til at bevare 
opmærksomheden i vores kontakt i den slags situationer. Jeg blev også 
bedre til at stole på vores kontakt i indkald, sådan at jeg har bedre tillid til 
at lade hende gå fri, når det er muligt. Smilla fik også Bettina og Susannes 
“særpris” for at være den hund, der havde udviklet sig mest på kurset, og 
det var vi begge meget stolte af. Alt i alt var det således et meget givende 
ophold for både hund og menneske, så jeg kan på det varmeste anbefale, 
at I bruger lidt af jeres ferie på et højskoleophold med jeres hund.

Billede: Claus og Bowie ved Rubjerg Knude
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Verdenspræmiere 
– og et stort 
skridt for klubben

Dobbeltprøve i juli 
Af Lis Kudsk – medlem af klubbens Jagtudvalg

For første gang i klubbens historie havde vi også en dommerelev til 
prøven. Det er Maria Charlotte Petersen, der har sagt ja til at bruge tid 
og kræfter på at blive uddannet som tollerjagtprøvedommer. Det er
stort og et kæmpe skridt fremad, at vi nu kan begynde at uddanne vores 
egne dommere, og forhåbentlig bliver Maria ikke denne eneste. 

Der var tilmeldt 10 hunde om lørdagen, men de kom 9 til start, da der 
desværre var et afbud.  Vejrmæssigt var det svært at se, at vi var i begyn-
delsen af juli. Det regnede stort set hele dagen begge dage. 
Om søndagen fik vi oveni også en del vind. Heldigvis kunne vi spise 
vores frokost i tørvejr, da Jane foruden terræn også stillede deres lade 
til rådighed. Lørdag var der flere gode resultater; bl.a. bestod alle tre 
hunde på kvalifikationsprøven og var dermed klar til deres debut i 
begynderklassen dagen efter. Det var rigtig fint. 
Søndag var der 11 tilmeldte og 9 hunde til start. Søndag var det tydeligt, 

at to dages prøver tager på kræfterne, og nogle af hundene nåede de-
res grænse om søndagen. Personligt kan jeg godt lide en dobbeltprøve. 
De fejl, man laver på dag 1 er i frisk erindring, og man får en mulighed 
for at prøve at gøre det bedre på dag 2. Men det er klart, at for de unge 
hunde kan det være en stor mundfuld med to prøver på to dage. 

Foruden dommer, prøveleder og deltagere er der behov for nogle 
hjælpere for at få gennemført en jagtprøve. På dag 1 havde vi være 
heldige at få en række hjælpere til at kaste, skyde og lægge ud. På dag 
2 var det kun lykkedes at få fat i en hjælper, så alle deltagerne fik en op-
gave i løbet af dagen. Jeg vil gerne sige tak til alle hjælperne for at bruge 
en dag på at hjælpe os med at gennemføre en prøve. Og også en stor 
tak til deltagerne på dag 2, der velvilligt sprang til og udfyldte hullerne 
om søndagen, så vi kunne gennemføre prøven. 
Næste prøve vil også være en dobbeltprøve. Denne gang på Sjælland 
den 29. og 30. august. Jagtudvalget håber derudover, at vi kan nå 
yderligere en prøve, inden året går på hæld. Mere om det på klubbens 
hjemmeside og på Facebook.

Se side 14 for de to dages resultater.



13

Billede af: 
jamie-street-VETPuVqsqnQ-unsplash

Artikel af:  Gigi Danica

Verdenspræmiere 
– og et stort 
skridt for klubben

Som nævnt i delen om dobbeltprøven i juli, kunne klubben fejre et kæmpe 
skridt indenfor klubbens tollerjagtprøver, da vi nu endelig har fået gang i 
uddannelsen af egne dommere til vores prøver. Maria Charlotte Petersen er 
den første elev i klubbens historie, der er gået i gang med uddannelsen som 
tollerjagtprøvedommer. 

Maria har været medlem af Tollerklubben siden 2008. Hun har haft 
tollere siden 2008 og har deltaget på tollerjagtprøver siden 2009 i Dan-
mark, Norge og Sverige og har ført hund i eliteklassen de sidste to år. Så 
der er ingen tvivl om, at Maria kommer med en rigtig solid baggrund. 

Vores nye uddannelse er bygget op i to tempi: Først går man elev to 
gange i alle klasser under to forskellige dommere. Hvis denne del anses 
for klaret på en tilfredsstillende måde, bliver man dommeraspirant. 
Man skal gå aspirant på mindst to tollerjagtprøver under mindst to 
forskellige dommere. I alt skal man under aspirantprøven have bedømt 
mindst 20 hunde. 

Hver elev/aspirant vil blive tilknyttet en mentor, som under hele 
forløbet følger eleven/aspiranten. Mentor følger op med de dommere, 
som eleven/aspiranten gør tjeneste under, og mentor er også den, der 
sørger for, at Jagtudvalget er orienteret om forløbet og udviklingen. 
Marias mentor er Sverker Haraldsson, som har dømt i Sverige i mange 
år. Så hun er i meget trygge hænder. 
 Det er ikke uden omkostninger for klubben at uddanne egne dom-
mere, så Jagtudvalget er meget taknemmelige for, at bestyrelsen har 
accepteret at påtage sig disse omkostninger. 

/Jagtudvalget   



Working test, begynderklasse:
Melisandre
Jagtprøve, begynderklasse:
Redmound’s Racy Dream
Digby Tollers Peregrine
Mariendals Red Nose Cubaney
Redmound´s Now That´s A Chico
Red Pleasure’s Absolute 1st Romance
Jagtprøve, åben klasse:
Redmound´s O It Must Be Destiny
Redmound´s Perfect Spicy Choice
Wildmountain Tollers Clever Cookie
Quite A Vixen vom Lech-Toller Nest

Dorthe Vedel

Annette Stentsøe
Leif Sørensen
Grete Munch
Anette Stentsøe
Lene Schulz

Lise Rude
Anette Stentsøe
Helle Lund Pedersen
Lis Kudsk

0.

0.
1. præmie og bedste hund
3.
0.
0.

0.
0.
1. præmie og bedste hund
1. præmie

Resultater: Lørdag

Working test, begynderklasse:
Melisandre
Kvalifikationsprøve
Redmound’s Racy Dream
Digby Tollers Peregrine
Redmound’s Now That’s A Chico
Jagtprøve, begynderklasse:
Red Pleasure’s Absolute 1st Romance
Jagtprøve, åben klasse:
Redmound´s O It Must Be Destiny
Redmound´s Perfect Spicy Choice
Wildmountain Tollers Clever Cookie
Quite A Vixen vom Lech-Toller Nest

Dorthe Vedel

Annette Stentsøe
Leif Sørensen
Annette Stentsøe

Lene Schulz

Lise Rude
Anette Stentsøe
Helle Lund Pedersen
Lis Kudsk

0

Bestået
Bestået
Bestået og bedste hund

2. præmie

1. præmie og bedste hund
2. præmie
3. præmie
3. præmie
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Dobbeltprøven 
i juli - 2 dages 
resultater

Resultater: Søndag



Om mig selv kan jeg fortælle, at jeg har haft toller siden 2008, hvor vi fik 
vores første hanhund Triton. Med ham tog jeg hul på et længe ønske 
om, at gå jagtvejen med min hund. Nu har jeg lige taget hul på at rtæne 
min fjerde toller i jagt, og i huset har vi nu tre tollertøser, som også er 
tre generationer.

Hali der er knap 9, og som er – ja så meget som man nu kan sige – 
færdigtrænet jagthund. Hende har jeg gået i vinderklasse med i et par 
år, og hun er mormor og mor til de to andre.
Hokey der snart fylder 5 er datter af Hali, og hende går jegiåbenklasse 
med pt. Og så den sidste Solveig der er 9 måneder og datter af Hokey. 
Hun har netop bestået Retrieverklubbens brugsprøve, og dermed har vi 
taget næste step i vores træning hen mod at stille til prøve i Tollerklub-
ben og Retrieverklubben.
Da først jeg havde fået taget hul på jagttræningen med mine toller, 
så har det taget fart. Jeg blev uddannet tollerbrugsprøvedommer i 
2010 tror jeg det var, og nåede at dømmer nogle brugsprøver inden 
den prøve blev nedlagt af det daværende jagtudvalg. I stedet kom 
kvalifikationsprøven og den var vi brugsprøvedommere desværre ikke 
kvalificeret til at dømme. Så dommergerningen er ikke helt ny for mig.
Der er også kommet et jagttegn i hus tilbage i 2011, og for 4 år siden 
startede jeg som instruktør i Retrieverklubben, og har gennemført 
Grundinstruktøruddannelsen i Retrieverklubben.
Så det udover bruge tid på at træne mine egne hunde, så har jeg også 
hele tiden hold i Retrieverklubben på Frederikhavns træningsplads.
Derudover så har jeg også opdrætteruddannelsen og har af og til et 
kuld tollerhvalpe. Hvor mit mål med opdrættet er, at opdrætte sunde 
hvalpe med passion for jagt.

Hvorfor dommer?
Først og fremmest er jeg inkarneret foreningskvinde. Jeg har en stor 
forkærlighed til foreningslivet, og det sammenhold et foreningsliv kan 
give. Det er fx også derfor jeg har meldt mig som instruktør i Retriev-
erklubben. Så at takke ja til at uddanne mig til tollerjagtprøvedommer 
bunder først og fremmest i et ønske om at give noget af min viden og 
fritid til tollerverdenen, og kan jeg være med til at give andre tollerejere 
den samme passion for det tolleren er “fremstillet” til nemlig jagten og 
især ande- og gåsejagten, så vil det være den bedste gave for mig.

At tage hul på uddannelsen
Det var med stor spænding at jeg kørte til Tørring den første weekend i 
juli, og det var meget underligt for mig, at gøre mig klar til en jagtprøve 
men samtidig at efterlade mine hunde hjemme ved familien.
Jeg så dog frem til at møde jagttollerfolket igen efter en meget lang og 
ufrivillig periode pga. Covid19.
Samtidig glædede jeg mig til at nørde mig ind i jagtprøven sammen 
med dommer og mentor Sverker Haraldson.
Vi havde nogle gode samtaler om ekvipagerne og det vi havde set, hvilk-
en bedømmelse og præmiering de skulle have og hvorfor. Ligeledes ha-
vde vi også nogle gode snakke om hele etikken i at agere som dommer.
Det er en spændende rejse, jeg har taget hul på, og jeg glæder mig 
allerede til næste gang, og hvem ved måske møder i mig som dommer 
en eller anden dag på en tollerjagtprøve, hvor I starter med jeres hund.
Jeg kan i hvert fald kun opfordre jer til at forsøge jer med jagten. For det 
er slet ikke som mange går og tror. Der vækkes ikke noget jagtinstikt i 
jeres hunde. Det instinkt har de allerede. 
Nej jagttræningen med en retriever handler netop om selvkontrol, og 
det at være opmærksom på sin førers kommandoer. Ja hunden lærer, 
at man netop ikke jager på en jagt, men i stedet arbejder tæt sammen 
med sin fører for at hente det vildt, som føren har skudt og bedt hund-
en om at hente.
Så vel mødt til træning og prøver. Jeres toller vil elske jer for det.

Billede af: erol-ahmed-IHL-Jbawvvo-unsplash
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Maria Charlotte Petersen er den første elev i klubbens historie, 
der er gået i gang med uddannelsen som tollerjagtprøvedommer. 

Hvorfor 
dommer?

Det er et stykke tid siden at en mulig uddannelse til tollerjagtprøvedommer var 
undervejs, og jagtudvalget havde nogle få emner, som de var interesserede 
i og jeg var en af dem. Jeg tyggede på den nyhed i pænt lang tid, før jeg træf 
beslutning om, at takke ja til uddannelsen.
Skrevet af: Maria Charlotte Petersen, dommerelev

Ja
gt
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Træningsweekend 
for jer med interesse 
for jagttræning

Klubben vil den 2. – 4. juni 2021 afholde en træningsweekend 
ved Birkesø, Stoholm (i nærheden af Viborg) for alle jer, der 
gerne vil snuse til jagttræning. Weekenden vil være en rigtig 
god mulighed for at få inspiration til at træne din hund og til at 
lære andre tollerejere at kende. 

Weekenden henvender sig til dig, der gerne vil træne jagt, men 
måske ikke rigtig kan komme i gang. Til dig, der måske ikke 
kan finde egnet begyndertræning i dit nærområde. Til dig, der 
lige er kommet i gang, men er usikker på, hvad det er en toller 
specifikt skal kunne. Og endelig henvender kurset sig også til 
dig, der vil finde ud af, om jagttræning er noget for dig og din 
toller. 

Vi vil informere om arrangementet i et senere nummer af 
Tollerbladet, på klubbens hjemmeside og på klubbens Face-
book-side. Men sæt allerede nu kryds i kalenderen, hvis du 
tænker, at sådan et arrangement er lige noget for dig. 
Artikel af: Doris Jensen

Skrevet af: Lis Kudsk – tollerejer, tollerjagtprøvedeltager og medlem af 
klubbens Jagtudvalg

Jeg var administrativ prøveleder på den dobbelte tollerjagtprøve, 
som klubben afholdt den første weekend i juli. Det var en rigtig dejlig 
weekend (når man ser bort fra vejret) med en rigtig god stemning. Der 
var hunde, der gjorde det godt, og hunde, der gjorde det mindre godt. 
Men alle var i højt humør uanset resultat, og bidrog til at alle fik nogle 
gode dage sammen.

Da jeg var landet i sofaen derhjemme, tænkte jeg lidt over prøven – og 
de prøver jeg igennem en årrække enten har deltaget i eller været med 
til at arrangere. Det, jeg ser, er at vi 
1) er meget få deltagere på klubbens prøver og 
2) det for en stor dels vedkommende de samme personer, der har 

deltaget igennem de sidste 10-15 år. Der kommer dog enkelte nye delt-
agere til hvert år, nogle hænger ved, men flere forsvinder igen. Fakta er, 
at vi desværre ikke ser den udvikling i prøverne, som vi gerne så. Hvad 
er grunden til det? 

Personligt elsker jeg at deltage i jagtprøverne. Og mine resultater viser, 
at det ikke er fordi det altid går godt – tværtimod. For mig personligt 
handler det om, at prøverne motiverer mig til at træne. Jeg bruger 
prøverne til at se, hvor langt jeg er kommet i min træning - om det, jeg 
har trænet på, nu også sidder i skabet. Og så giver det mig også træning 
i at gå til prøve. For ingen kan sige sig fri for at være nervøs, når man 
deltager på en officiel prøve. Man kan lære at få styr på nervøsiteten og 
få et lidt mere afslappet forhold til det at gå til prøver, men det kræver, 
at man ”øver” sig ved at deltage på prøver. 

Tanker om klubbens 
jagtprøver

Ja
gt

Billeder af: Jakob Larsen



Og det er faktisk ikke kun os hundeførere, der har godt af at få prøveer-
faring; det har vores hunde også. De mærker helt klart, at dette er en ny 
og anderledes situation. 
I stedet for at gætte på grundene til det lave deltagerantal på vores 
prøver, og på hvorfor det stort set er de samme to håndfulde hundeføre-
re, vi har set på prøverne gennem de sidste 10-15 år, så besluttede jeg 
at skrive et oplæg på klubbens Facebook-side. Jeg havde håbet, at der 
var nogle, der havde lyst til at komme med deres input, forslag og tanker, 
men det viste sig, at så mange af jer havde lyst til at deltage i debatten. 
Tusinde tak for det! 
Af de mange input, der kom på mit indlæg, var der især et par stykker, 
der gik igen, og som jeg gerne vil kommentere på her: 

1. Træning
Rigtig mange skriver, at de mangler den rigtige træning for at kunne 
deltage på prøverne, og at det er rigtig svært at finde steder, hvor man 
kan træne. Jeg er helt enig i dette, og det har i mine øjne altid været et 
problem, at klubben ikke kan tilbyde træning i de forskellige kredse. 
Kredsene er selvstændige enheder, der selv beslutter, hvad de vil fokus-
ere på, og i flere kredse er der endda slet ikke nogen aktivitet. Så det vil 
være op til medlemmerne at igangsætte aktiviteterne i kredsene. 

Imidlertid så har vi nu lavet en lille arbejdsgruppe, hvis formål det er at 
arrangere en træningsweekend i Jylland og på Sjælland, hvor formålet 
er, at få folk i gang med jagttræning og hjælpe dem med at blive klar til 
at gå til en jagtprøve. Målgruppen vil være de, der endnu ikke har grund-
færdighederne på plads og de, der næsten er klar til en begynderklasse. 
Når denne artikel læses, er vi forhåbentlig klar til at afsløre lidt mere 
om dato etc. Hold øje med klubbens hjemmeside og med klubbens 
Facebook-side. Hvis det bliver en succes, bliver det forhåbentlig noget, vi 
kan gentage hvert år. 
Derudover ved jeg, at et af klubbens medlemmer arbejder med noget 
online-træning i privat-regi. Her vil man kunne få gode råd om træning 
af sin toller fra hvalp til eliteklasse. 

2. Prøvernes sværhedsgrad 
Det bliver nævnt, at prøvernes sværhedsgrad kan afskrække nogle. Og så 
er der mange, der ønsker tollerbrugsprøven genindført. 

Tollerbrugsprøven var en overskuelig og ”begyndervenlig” prøve, som 
man forholdsvis let kunne få sin hund klar til. Den blev erstattet af en 
kvalifikationsprøve, som minder langt mere om begynderprøven, og som 
muligvis kan føles lidt mere ”hardcore”. Som tollerejer og prøvedeltager 
kan jeg godt forstå ønsket om at få tollerbrugsprøven tilbage, og som 
medlem af Jagtudvalget er det et ønske, jeg vil lytte til. Vores nuværende 
reglement er låst til 1. januar 2022, så vi har ikke mulighed for at ændre 
noget før den dato. 

Jagtudvalget prøvede i år at arrangere en prøve-prøve – altså en uofficiel 
prøve, hvor man kunne deltage og se, hvor langt man er med sin 
træning. Hele set-up’et ville være som på en officiel prøve. Dog ville det 
være muligt at prøve en post mere end én gang, hvis man ikke kunne få 
det til at lykkes. Dommeren ville være en person, der ville kunne hjælpe 
med gode råd og vejledning til, hvordan man kunne få en post til at 
lykkes. Desværre måtte vi aflyse pga. Corona-situationen. Jeg tror ikke, 
at vi når at arrangere noget tilsvarende i år, men vi vil prøve at få noget 
stablet på benene næste år. 

Jeg oplever en rigtig god stemning og fællesskab på prøverne. Jeg prøver 
ofte at få potentielle hvalpekøbere ud og kikke en prøve, hvis der er 
mulighed for det, og jeg har været heldig, at flere af mine hvalpekøbere 
næsten frivilligt har meldt sig som hjælpere på prøverne. Det ville være 
skønt, hvis vi kunne få flere nye tollerejere og kommende tollerejere ud 
og se på prøverne, så her er en opgave for opdrætterne. Jeg tænker, at 
det burde være muligt at finde en eller flere personer, der gerne ville 
agere guide og fortælle om vores prøver. Igen en opgave, som vi bør 
drøfte i JU. 

3. ”Jeg skal ikke gå på jagt, så hvorfor skal jeg træne min 
hund til jagt?”
Det er en sætning jeg som opdrætter, også ofte hører fra potentielle 
hvalpekøbere. Jeg tror, at både klubben og opdrætterne skal være meget 
bedre til at ”markedsføre” baggrunden for, hvorfor jagttræning er en 
god idé, når man har fået en toller. Og understrege at man ikke behøver 
at iklæde sig grønt tøj, smække geværet over skulderen og gå ud og 
skyde ænder eller andet for at være interesseret i at træne de jagtlige 
elementer. Der er rigtig mange, der jagttræner deres retriever, uden at 
have nogen som helst ambition om nogensinde at tage jagttegn. Det, 
man træner, er hundens naturlige anlæg, som man gennem genera-
tioner har avlet på. I bund og grund handler det jo bare om på forskellig 
måde at bede sin hund hente et eller andet, som den skal komme hjem 
og aflevere. Om det er en and, en dummy, en bamse eller børnenes 
gummistøvler er ikke så vigtigt. Måske skulle man kalde det ”apporter-
ingstræning” i stedet for ”jagttræning”? 

Jeg har efterhånden hørt fra mange tollerejere, der træner andre ting 
end jagttræning, at de oplever en anden glæde og lyst hos deres hund, 
når de introducerer den til jagttræning. Og det handler vel i bund og 
grund om at lave noget med sin hund, som den synes er sjovt.   
Dette var nogle af de ting, der blev drøftet i min Facebook-tråd. Jagtud-
valget har møde i september, og her vil vi bruge alle de input og ideer, I 
er kommet med i vores snak om, hvordan vi tiltrækker flere tollerejere til 
vores prøver. 
Igen – tak for at deltage i debatten. Jeg modtager stadig gerne input og 
tanker, som kan sendes til lis@wildmountain.dk eller til ju@tollerklub-
ben.dk. 
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For dig på sjælland - her går jeg tur 
med min toller
En hyggelig tradition, hvor vi går tur den 2. søndag i hver måned 
kl. 14:30.
Turene foregår i den nordøstlige del af Sjælland, og er ture fortrinsvis 
til skov og strand, hvor vi kan have vores hunde løse. Turene arrangeres 
af tollerejere (eller venner), som præsenterer en tur og et sted for de 
tollere og venner, der møder op. Tilmelding er ikke nødvendig, men har 
du meldt din ankomst, finder vi også ud af at vente lidt. 

Klubben er ikke ansvarlig for turene, men er behjælpelig med annon-
cering i bladet og på hjemmesiden.
Har du et sted du vil præsentere(være guide for) kan du kontakte 
Birgitte Skautrup  (mob: 2083 3577 mail: birgitte.skautrup@gmail.com) 
som vil koordinere sammen med Mette Risum (Mette.Risum@gmail.
com). Mette benytter sig også af Facebook til både kontakt og arrange-
mentsannoncering.

Du må også gerne byde ind med at overtage en allerede arrangeret tur.
Husk håndklæde, hvis din hund lige skal tørres lidt. 

Søndag 11. oktober 2020 14:30 - Ishøj Strand
Mødested: P-pladsen bag Arken museet
Vi går først til hundestranden og bader, derefter tilbage ad den store 
strand. Mulighed for forlængelse af turen som det ønskes. 
Guide på turen: Helle og Kim (og Frida) telefon 2890 8454

Søndag 8. november 2020 14:30 - Hornbæk plantage og 
strand
Mødested:  P-plads på Sandagerhusvej, tæt ved Nordre Strandvej
Stor hundeskov og masser af strand - det er den lange køretur værd
Guide på turen: Mette Risum telefon 3965 4497/ mobil 6186 6134

Søndag 13. december 2020 14:30 - Charlottenlund 
slotspark skov og strand
Mødested: Lysningen mellem det gamle akvarium og Strandvejen
Meget varierede muligheder for leg - og stranden er vores.
Guide på turen: Mette Risum telefon 3965 4497/ mobil 6186 6134

Søndag 10. januar 2021 14:30 - Egebæksvang
Mødested: P-pladsen Mørdrupvej lige overfor skoven.
Endnu en dejlig stor hundeskov med stranden til rådighed.
Guide på turen: Mette Risum telefon 3965 4497/ mobil 6186 6134

På tur med tollere
Gåture, træning & tricks
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På tur med tollere
Gåture, træning & tricks

Billede af: sebastian-unrau-CoD2Q92UaEg-unsplash

For dig i Syd- og Sønderjylland
Aktiviteterne i kreds Syd- og Sønderjylland i 2020 tager udgangspunkt 
i flere medlemmers ønske om at få lejlighed til at snuse til forskellige 
hundesportsaktiviteter som fx sportræning, rallylydighed, LP-lydighed,
jagttræning og agility. Instruktørrollen bliver varetaget af nogle af de 
medlemmer, der dyrker eller har dyrket den pågældende disciplin.
Vi måtte aflyse et par af forårets planlagte arrangementer på grund af 
Coronakrisen. Dem får vi måske lejlighed til at sætte på programmet til 
næste år. Lige op til deadline på dette blad havde vi et trickkursus med 
en ekstern instruktør. Til trods for at det var brandvarmt, og der ikke var 
ret meget skygge på træningsbanen, så var det en succes.

I 2020 er der to arrangementer tilbage.
• 22. november Østerstur, Rømø
• 6. december Juleafslutning

Hold øje med kalenderen på tollerklubben.dk. Der lægger vi informa-
tion ud. Eller send en mail til kredsens
sekretær Anna-Mette på a.farcinsen[at]gmail.com, hvis du vil sættes på 
vores adresseliste.

Hvis du gerne vil have invitationer til kredsens arrangementer i din 
mailboks, så send en mail til kredsens sekretær 
Anna-Mette på a.farcinsen@gmail.com

Vil du arrangere ture 
på Fyn?

Vi mangler repræsentanter på Fyn, til at invitere til gåture, 
arrangere aktiviteter som kunne have interesse for 

tollerejere og deres hunde på fyn - er det dig? 
Kontakt tollerklubben ved interesse.

Husk at du 
støtter klubben, 
hver gang du 

tanker hos OK. 
Hent OK-appen eller få et 
OK Benzinkort helt gratis 

og tilmeld dig vores sponsoraftale. 
Så er du godt i gang.

Se mere på ok.dk/lokalsporten
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Året 2020, var året hvor jeg ville forsøge at kvalificere mig til DM i agility 
og jeg glædede mig for vildt til sæsonen gik i gang. Der skete dog det at 
corona tog sit indtog i Danmark og alle de stævner jeg havde skrevet 
i kalenderen blev aflyst på stribe. Jeg var SÅ klar og pludselig blev alle 
stævner bare aflyst og en tid havde jeg meget ondt af mig selv. Min 
træner fik dog sat verden i relief for mig - der var vigtigere ting end agility.
Skrevet af: Charlotte Themsen

Der skete dog det forunderlige, at verden lukkede lidt op igen og 
der begyndte igen at være stævner, selvfølgelig med alle mulige 
corona restriktioner, men jeg var glad.
Det blev også besluttet, at der alligevel ville komme et DM i agility. 
Dog noget anderledes end vanligt, da stort set alle kvalificer-
ingsstævnerne havde været aflyst. Man kunne nu tilmelde sig hvis 
man havde en klasse 2 eller 3 hund og heldigvis var Lyra nået at 
komme i klasse 2, så jeg for til tasterne og fik meldt til.
Jeg trænede og trænede og glædede mig for vildt, indtil dagen 
begyndte at nærme sig. Pludselig begyndte jeg at få kolde fødder 
for var jeg nu god nok eller ville Lyra og jeg gøre os komplet til 

grin. Lige til det sidste overvejede jeg at melde fra, men overvandt 
dog mine mange negative spekulationer og tog af sted.
DM skulle forgå på Wilhelmsborg i deres store ridehaller. Jeg drog 
afsted dagen før og tog en overnatning i Århus, så jeg var klar og 
udhvilet til Lørdag morgen.
Morgenen gik som så mange andre morgener før et stævne, på 
toilettet med nervøs mave.  Jeg ankom til Wilhelmsborg og var 
sammen med gode agility venner og kunne forstå at alle havde 
den samme urolige følelse i maven.
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Første DM i agility
September 2020
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DM 2020
DM var bygget op anderledes end normalt. Alle skulle løbe 1 agility 
løb og 1 spring løb og så blev man delt op i en A finale og en B 
Finale. De 3 første i B finalen kom med i A finalen, hvor man løb om 
mesterskabet. Det ville sige at selv om man fik disk i sine 2 hovedløb, 
fik man en chance til i B finalen for at komme i A finalen og løbe om 
mesterskabet.

Inden jeg skulle på var jeg mega koncentreret og følte mig ikke så 
nervøs som jeg havde forventet. Lyra løb 2 super flotte hoved løb, jeg 
var SÅ stolt. Jeg fik dog desværre taget en forkert beslutning i begge 
løb, så det blev til 2 disk. Det fede ved agility er at et disk løb også kan 
føles fantastisk. Lyra gjorde præcis hvad hun skulle og var hurtig, jeg 
mangler lige det sidste for at tage den rigtige beslutning. Vores løb i 
B finalen blev i den grad noget rod, da jeg var overspændt/nervøs og 
her blev det noget værre rod – min skyld.

Alt i alt havde jeg en fantastisk dag og var megastolt af min lille røde, 
som gjorde det fantastisk. Dejligt at se at hun har farten til at værre 

med helt fremme, hvis jeg ellers får vist hende den rigtige vej. 
Derudover var det skønt at møde agility folk, både kendte og ikke 
kendte, som heppede på hinanden og ikke mindst glædede sig på 
andres vegne.

Næste år er vi igen klar og håber på at kvalificere os til DM!

Billeder af: Charlotte Themsen
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To tollere til 
stævne på Bornholm

Efter en lang sommer uden konkurrencer, kunne Charlotte og jeg endelig 
komme til en længe ventet agility konkurrence i Østerlars på Bornholm 
d. 29.-30. august. Det viste sig senere at være på et hængende (hunde)hår, at 
vi nåede afsted pga. af den senere deltager begrænsning grundet covid-19. 
Skrevet af: Gigi Danica

Charlotte Themsen har tolleren Lyra og jeg Pyrus som er bror og søster 

fra samme kuld. Det der er super godt ved at tage til stævner sammen, 
er at man kan sparre og rådføre sig med hinanden, da der ofte er noget 
man ikke selv kan se, men ønsker at gøre bedre. Derfor var det så 
dejligt, at vi begge skulle afsted til samme stævne og derved kunne gøre 
en konkurrence weekend til en hyggelig søskende tur også.

Jeg har selv været afsted til Bornholm en enkelt gang før, lige inden 
Covid-19 fik godt tag i Danmark. Charlotte er opvokset på øen og vi 
kunne derfor også se frem til, at hendes mor ville møde os på stævne 
dagene med kaffe og frokost - rent forkælelse!

Da ingen af os er særligt søstærke, så startede turen stille og roligt bog-
staveligt talt. Derved ikke så rart at have maske på, hvis uheldet skulle 
ske. Hundende synes det var mærkeligt at vi havde maskerne på og det 
var da også første gang, at vi selv skulle sidde i så lang tid med det. Det 
gik fint og uden problemer for både mennesker og dyr. 

Vi ankom om fredagen, hvor vi begge havde taget fri fra arbejde, så vi 

kunne falde til, få en god nats søvn, inden stævnet for alvor kom igang. 
Pyrus som er i klasse 1 for store hunde og Lyra i klasse 2 for mellem 
hunde, så skulle vi ikke løbe mod hinanden men mod alle andre, så 
man følte sig som repræsentanter for racen og skulle vise hvad tolleren 
kunne. 
Vi havde flere uger forinden turen, sørget for at booke en dejlig og 
hyggelig hytte, min søster og jeg, tilbage i marts, havde lånt. Der er det 
nødvendige vi skulle bruge, thekøkken, bad/toilet, to soveværelser og 
en lille stue. Det var perfekt! Hytten ligger i Allinge og passede derfor 
perfekt med, at vi kunne tage hundende med ned til stranden. 



Lyra er helt klart springloppen af de to hunde. Pyrus er ikke så “vild” 
at han springer ud i vandet, men en mere... “jeg dypper lige poten 
først”-kind of guy. Selvom vejret var blæsende, lettere koldt og vådt, så 
skulle det ikke hindre en god tur i det fri. Undervejs stødte vi ind i et 
smukt svanepar, der passede godt på deres unger. Lyra, der var særligt 
nysgerrig på byttedyrene, måtte kaldes ind nogle gange, simpelthen 
fordi hun var faretroende tæt på dem. Pyrus, der havde det fint med at 

holde god afstand, passede godt på Charlotte og jeg fra strandenkanten 
imens.

Samlet set havde vi godt vejr i løbet af weekenden, hvor der kun kom 
lidt regn om morgnen og herefter det dejligste solskinsvejr. Først om 
aften, havde vi flere mørke skyer og fugtigt vejr som man kan se på 
billederne. Det gjorde dog at vi var smugle bekymret for, hvordan 
stævnedagene så ud vejrmæssigt, når nu man skal sidde i et telt en hel 
dag - men det gik og vi havde vejrguderne med os!

Stævnedag 1
Klasse 1 hunde starter og derefter klasse 2 og 3. Derfor skulle Pyrus og 
jeg stå klar fra morgenstunden, klar til banegennemgang. På grund af 
Covid-19 restriktioner og anbefalinger, havde stævnearrangørerne en 
stram plan, så det hele kunne foregå flydende og med god afstand. Det 
ville vi selvfølgelig gerne respektere og havde derfor gennemgået både 
regler og program aften før. 

Spændingen er altid stor, når man starter første dag ud af to stævne 
dage og derfor var den første bane nervøst udført fra min side. 
Nervøsiteten skyldtes at jeg havde fået opbygget en super god fart i 
Pyrus få uger forinden stævnet, efter at han helt havde mistet farten 
fuldstændigt. Til stor frustration. Derfor var jeg bange for, at hans su-
veræne fart var en éngangs forestilling og var meget spændt på om han 
stadig havde det i sig til dette stævne også - og det SKAL JEG DA LOVE 
FOR! Jeg har været vant til et meget langtsomt tempo fra hans side i lang 
tid og derfor havde jeg indøvet en bestemt måde at handle på, men det 
er slut nu kan jeg se. 
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To tollere til 
stævne på Bornholm
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Om Bornholm

Bornholm ligger i Østersøen lige på grænsen til den svenske skærgård, 
hvor du enten skal med færge eller fly for at komme dertil. 
Du kan tage færgen fra Køge og lægge til kaj efter 3 timers sejlads
eller køre til Ystad i Sverige 1 time fra København og tage færgen derfra. 
Det tager 1 time og 20 minutter at komme fra Ystad til Bornholm. 

Billeder af: Gigi Danica og Charlotte Themsen
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Pyrus havde enorm meget fart på og jeg havde svært ved at time mine 
kommandoer, placere mig på banen og handle korrekt. Det var helt nye 
problemer jeg stod med, men det var ok, for min dreng havde det sjovt 
og jeg var lykkelig for at konstatere, at farten var kommet for at blive og 
at træningen hjemmefra er det rigtige for ham. YES! 
Pyrus løb sig til en 1. plads med bedste tid i spring (over en hel flok 
border collier, HVABEHAR!) .

Når det så er sagt, så fik jeg, fra en handlers point of view, gjort nogle 
mærkelige ting på banen i løbet af første dag, så det var en ommer på 
anden dagen.

Lyra, torpedoen, styrede sin gruppe og var en trudsel for sine konkur-
renter. Jeg overhørte en konkurrenrende deltager i samme gruppe sige 
“Vi løb bare, jeg måtte jo gøre noget og håbe på at vi klarede det, for 
den anden er jo så hurtig” (den anden værende Lyra). SEJT! 

Så der var vi, to tollere på banen, som gjorde sig bemærket hele 
weekenden. Lyra som gav sine konkurrenter baghjul og Pyrus som 
lige pludselig var blandt toppen sammen med border collierne. Både 
Charlotte og jeg var ikke helt tilfreds med vores egne præstationer, men 
hundende kunne vi ikke klage over, de gjorde det til UG. 

Stævnedag 2
På grund af det stramme program, startede banegennemgang allerede 
kl. 07:10 så vi, der skulle med færgen senere kunne nå den. Men, det 
var tidligt for en der ikke er et morgen frisk menneske og modsat var 
Charlotte vågnet et par timer før, til min helt store undren at det kan 
lade sig gøre. A og B mennesker på tur.  

Stævnedag 2 belønnede sig også, men på nogle andre punkter for mig. 
Jeg havde stadig problemer med at placere mig korrekt på banen, når 
Pyrus kom farende, men det gik langt bedre end lørdagen. 

Begge tollere 
fik en 1. plads 

i hver deres klasse
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Vi fik afprøvet nogle ting af iforhold til timing af komandoer, frontkryds 
og at låse ham på en forhindring inden jeg løb videre. Det gav mig en 
god fornemmelse af, hvad jeg skulle fokusere på, når jeg kom hjem. Her 
brugte jeg meget Charlottes hjælp til, hvad hun lagde mærke til, så jeg 
fik flere vinkler på problemerne og hvorfor de opstod. Det er derfor det 
er godt at man er to afsted! 
For Pyrus og jeg blev det ikke til flere præmieringer for denne gang, 
men en god lærerig weekend og lektier jeg kunne tage med mig hjem. 

Tilgengæld var det en langt bedre dag for Lyra. Selvom Charlotte gerne 
ønskede mere af sig selv, så har hun stadig en pige der gav sig 100%. 
Charlotte og Lyra løb sig til to 1. pladser, en i spring og en i agility, hvor 
hun høstede en agility pind til bogen. Det var virkelig flot og en god 
måde at slutte anden stævne dag af på.

Observationer
Til stævner, konkurrencer og prøver oplever jeg tit, at man stiller meget 
høje krav til sin hund men ikke særligt mange til sig selv. Det synes jeg 
er rigtig synd..... for hunden! Det er noget jeg er meget opmærksom på 
ikke at falde i selv, fordi jeg ikke synes det er rimeligt.
Det er sjældent jeg oplever nogen sige “det var mig der gjorde det 
forkert”, istedet bliver man sur på hunden og med kommentaren “hvad 
laver du???” - ja hvad laver DU! tænker jeg. Hvis det ikke fungerer, så 
kig indad mod dig selv. Der er stadig overraskende mange der først 
ser på hunden, derfor kommer jeg med denne lille bøn, hvis man kan 
genkende dette selv:

Fungerer det ikke det man laver og sker der noget på banen, i skoven 
eller tredje, så hedder det gå hjem og træne igen. Prøv noget andet 
eller gå “back to basic” for at få den gode kontakt med hunden igen - 
det fortjener de :) 

Billeder af: Leif Kjærgaard



Angst for fyrværkeri er ikke ualmindeligt hos hunde. Der er dog forskel på hvad hundende reagerer 
på. Er det lyset, lyden, lugten af krudt...? Problemet er ofte, at fyrværkeri ikke kun sker nytårsaften, da 
langt de fleste begynder at fyre nytårskrudt af ugerne op til. Til stor gene for hundeejere. 

Hvis det udelukkende er nytårsaften, at hunden er bange, er det forholdsvis simpelt at hjælpe 
hunden, men mange hunde udviser symptomer på angst i tiden op til nytårsaften. Det er derfor ofte 
nødvendigt, at sætte hunden i behandling lang tid før symptomerne opstår. Kontakt din dyrlæge i god 
tid før problemet optræder. Det vil for de fleste være i oktober/november måned. På den måde har 
din dyrlæge mulighed for at indlede behandlingen rettidigt.

Hvordan ser man, at hunde er angste for fyrværkeri?

• Rysten
• Savlen
• Hunden gemmer sig, kryber ind under borde, senge og stole m.m.
• Forsøger at komme væk
• Hyler
• Uro
• Urenlighed

Behandlingsmetoderne kan overordnet deles i: 
• Desensibilisering - langsomt tilvænning til de lyde og den larm, der forårsager angsten f.eks. med 

lydfiler der bliver afspillet fra telfon eller computer. 
• Adfærdsmodificerende træning
• Medicinsk behandling 
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Billede af: 
annie-spratt-X4l3CjcDvic-unsplash

Er din 
toller bange 
for fyrværkeri?
Bare rolig! Der er faktisk noget du kan gøre for at 
rette op på det - men forbered det i god tid.
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Husk at melde dine hvalpekøbere ind i klubben.
Din indmeldelse betyder, at dine hvalpekøbere får medlemsskab for 0 kr. i hele hvalpenes fødselsår.
Hvis du melder hvalpekøberne ind i efter 1. oktober og hvalpene samtidig på det tidspunkt er under 
8 uger gamle, gælder medlemskabet også for det følgende år.

Husk at få tilladelse til at melde dem ind i henhold til de nye GDPR forordninger.

Med Venlig Hilsen
Bestyrelsen
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Kære opdrætter...
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Kontingenter 
pr. 01/01-2020

(Alle kontingenter og priser er opgivet i danske kr. 
og med forbehold for trykfejl. )

Ordinært medlemskab    kr.
Ordinært medlemskab uden blad   kr.
Husstandsmedlem (uden blad)    kr.
Udenlandske medlemmer    kr.
Udenlandske medlemmer uden blad   kr.
Opdrætteres indmeldelse af hvalpekøbere (*)   kr.

Ved indmeldelse og betaling af fuldt kontingent efter 1. oktober gælder 
medlemskabet tillige for efterfølgende kalenderår. 
(*): Kræver at opdrætter er medlem af Dansk Nova Scotia Duck Tolling 
Retriever Klub.

Jagtprøver i 2020
Begynder- og åben klasse    kr.
Vinderklassen     kr.
Workingtest – alle klasser    kr.

Ved tilmelding af hund nr. 2 ydes kr. 40,00 i rabat for hunden.
Ved tilmelding af hund nr. 3 og efterfølgende hunde ydes der 
kr. 80,00 i rabat.

Kvalifikationsprøve     kr. 350,00

Sporprøver i 2020
Schweissprøve 400m/3 timer   kr.
Schweissprøve 400m/20 timer   kr.
Schweissprøve 1.000 m/20 timer   kr.
Schweissprøve 1.000 m/20 timer   kr.
uden dommerledsagelse
Schweissprøve 1.000 m / 40 timer   kr.
Vildtsporsprøve 1.000 m / 20 timer   kr.

Udstillingsgebyrer i 2020
1. Hund      kr.
2. Hund      kr.
3. Hund       kr.
Veteran og hvalpeklasse    kr.
Juniorhandling     kr.

Lydighedsprøver i 2020
1. Hund      kr. 
2. Hund      kr.
3. Hund      kr.

400,00
300,00
200,00
500,00
400,00

0,00

375,00
400,00
325,00

500,00
550,00
850,00
850,00

850,00
640,00

Web-tilmelding
 400,00

327,00
275,00
275,00
150,00

kr. 436,00
kr. 374,00
kr. 327,00
kr. 302,00
kr. 176,00

 400,00
327,00
275,00

Manuel tilmelding

Reg. nr. 7046 konto 0128849
IBAN-nummer DK3670460000128849

BIC-adresse (SWIFT-adresse): SYBKDK22

Bankkonto:

Vi vil hellere have et spørgsmål for meget end for lidt. 
Skriv til os direkte eller på bestyrelsen@tollerklubben.dk.

Har du spørgsmål 
til kontingenterne?
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Årets begivenhed 
i Tollerklubben
Tollerdays 2021
Fra den 30. april – 2. maj 2021 er klubben vært for den årlige 
tilbagevendende begivenhed Tollerdays

Tollerdays er tre dage fyldt med forskellige hundeaktiviteter. Der vil være sporprøve, jagtprøve, lydighedsprøve og udstilling. Men der 
er også aktiviteter for jer, der bare gerne vil hygge jer med andre tollere og tollermennesker. 
Alle detaljer er endnu ikke på plads, men vi har styr på de store linjer: 
Vores base vil være Himmerlands Camping, og det vil være her, vi arrangerer hyggelige og sjove aktiviteter for alle. Det er også her, der 
vil være fælles middag og indlæg fra klubbens sundhedsudvalg. 

Ellers ser programmet i store træk således ud: 

Fredag den 30. april: 
Schweiss- og vildtsporsprøver i Rønhøj og Rold Skov. 
Om aftenen vil klubbens sundhedsudvalg komme og fortælle lidt om racens sundhed. 

Lørdag den 1. maj: 
Jagtprøver og working test ved Hyllebjerg Sø
Om aftenen vil der være fælles middag for alle. Tilmelding, menu etc. vil blive oplyst senere på klubbens hjemmeside og på Facebook. 

Søndag den 2. maj: 
Lydighedsprøver, hvor klubmesterskabet bliver afgjort. Det er endnu ikke helt afgjort, hvor disse to ting afholdes, men det bliver 
forhåbentlig i nærheden af Himmerlands Camping. 
Udstilling

Tollerdays afsluttes med uddeling af Tollerdays-pokalen, som gives til den toller, der har klaret sig bedst i to discipliner. 
Der kommer mere information om arrangementet. Hold øje med klubbens hjemmeside og klubbens Facebook-side. 

Vi håber at se rigtig mange af jer – både som tilskuere og deltagere. 
Tollerdays-udvalget
Tonny Dahl Frandsen, Grete Munch, Inger Mulbjerg og Lis Kudsk
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Kastearm

Kilde: cotonshoppen.dk

Kilde: cotonshoppen.dkk

Hundeseng

Kilde: hundehjertet.dk

Det kan godt betale sig at finde en 
god seng din hund vil være i og 

som støtter hundens ryg og giver 
den tryghed når du ikke 

er hjemme. 

Vinterdækken

Kilde: olivers.dk

Mangler du et dækken til de 
kolde tider? Så er Hurtta vinter-

dækken ideel som julegave. Den 
holder musklerne varme imellem 

træningen eller på gåturen.

Er du ikke god til at kaste med 
bolden? Så er en kastearm 

perfekt! Den kan fås i både kort 
og lang og kan kaste op til 50 

meter. God fornøjelse.

Tug-E-Nuff
Et godt legetøj til træning 
til indøvelse af fart, moti-
vation og fornøjelse for dig 
og din hund. Kan fås med 
pels og kunstpels.

Kilde: 4hotdogs.com

Selfiegadget
Har du problemer med at få 
din tollers opmærksomhed? 
så kan denne selfiegadget 

måske hjælpe dig!
Kilde: petdreams.dk

Aktivitetstæppe

KONG bolde

Kilde: dingadget.dk

Kilde: cotonshoppen.dk

Alpha Spirit Snacks

Kilde: zooplus.dk

Lækker snack til træning med 85% 
friskt kød og fisk, 15% vegetabilske 

spirer, kornfri, semi-moist, med 
chondroitin & glucosamin, i seks 
varianter, velegnet til allergikere.

Sensibowl
Hvad med en ny madskål? 

Den indvendige, skrånende 
vinkel samler foderet midt i 

skålen og sikrer nakkens korrekte 
stilling, når hunden spiser. 

Aktivér din hund med noget 
hjerne gymnastik og gem 

godbidder i lommerne og lad 
din hund bruge snuden 

- de elsker det!

Til din boldglade toller er KONG 
boldene super gode. Du kan få 
dem med piv og så er KONG’s 
bolde lavet i et materiale som 

ikke slider på tænderne.

Anti Spild Skål
Savler din hund og ender 

der altid med at være 
vand på gulvet? Prøv en ny 
vandskål der er designet til 
at holde vandet i skålen og 

som reducerer savlen. 

Kilde: cotonshoppen.dkk

De lækreste 

julegaver 
til din hund

Her er 10 julegaveidéer der både er praktiske i hjemmet, til 
træningen og fornøjelsen. Priserne varierer alt efter hvor man 
finder dem, men de viste eksempler ligger fra 29 - 529 kr. i 
de udvalgte sider som er nævnt under hvert billede.
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Alpha Spirit Snacks

Julegaver 
til glæde for dig 
& din toller
For nogen er det langt ude at give sin hund en gave, fordi det er en menneskelig overførsel 
man gør over for sit dyr. Dog giver din hund dig gaver hver dag i form af pinde, bamser, bol-
de m.m., skader det så at give din hund ekstra opmærksomhed til jul sammen med familien? 
... nej det synes jeg heller ikke.  
Jeg har samlet nogle forslag til, hvad jeg vil mene er en god gave, som både du og din toller 
vil blive glade for.

Glædelige julehilsner
Gigi & Pyrus
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